

Основные статистические источники
по туристической деятельности Европейского Союза
во второй половине XX в. – начале XXI в.

Иваничева Л.С.

Белорусский государственный университет, Минск

В данной работе рассматриваются статистические источники второй половины XX в. – начала XXI века, содержащие сведения о туристической деятельности сообщества в целом. Определены важнейшие этапы формирования наднациональной статистики в контексте развития туристического сектора. Анализируется содержание и характеризуются особенности публикаций статистических источников, подготовленных Статистическим управлением (Евростатом), Евробарометром.

Цель статьи – выделить особенности учета туристической деятельности сообщества, проводимого статистическими органами ЕС.

Материал и методы. Источники исследования представлены статистическими изданиями Евростата, Евробарометра, Европейской статистической системы и законодательными актами. При этом применялись базовые принципы научного исследования (историзм, объективность, системность), а также общенаучные методы (анализ, синтез, индукция, дедукция).

Результаты и их обсуждение. Акцентируется внимание на основных статистических публикациях Евростата, Евробарометра и особенностях их статистического учета. Раскрывается взаимодействие статистических организаций в рамках обмена информацией обследований.

Заключение. Анализ известных статистических источников, отражающих важнейшие характеристики развития туристической деятельности в XX–XXI вв., представляется непростою научно-исследовательской задачей. При неполном объеме статистических данных на наднациональном уровне требуется более детальное изучение статистических показателей государств-членов.

Ключевые слова: туристическая статистика, история развития туристической деятельности, Евростат, Евробарометр, Европейская статистическая система, гармонизация, устойчивость, взаимодействие.

The Main Statistical Sources on Tourism Development
in the European Union
in the Late XX – Early XXI Centuries

Ivanichava L.S.

Belarusian State University, Minsk

The article deals with the statistical publications in the second half of the XX – beginning of the XXI centuries, which contain data on tourism development in the Community. The author presents the most important stages of the supranational statistics formation in the context of collecting data on tourism industry. The content of the statistical sources issued by Eurostat, Eurobarometer of the European Commission and etc. are analyzed in detail.

The purpose of the article is to highlight through the study of European statistical sources the characteristics of accounting for tourism activities in the Community conducted by statistical bodies of the European Union (EU).

Material and methods. The research sources are presented by statistical data of Eurostat, Eurobarometer, the European statistical system and legislation. The article is based on the principles of scientific historicism, objectivity, systematicity, as well as general scientific methods (analysis, synthesis, induction, deduction).

Findings and their discussions. Attention is focused on the main statistical publications of Eurostat, Eurobarometer, the European statistical system and the characteristics of their statistical accounting. It reveals the interaction of statistical organizations in the exchange of statistical surveys.

Conclusions. Analysis of the main statistical sources reflecting the most important characteristics of tourism development in the XX–XXI centuries seems to be a difficult research task. With incomplete statistics at the supranational level, a more detailed study of the statistical indicators of Member States is required.

Key words: tourism statistics, history of tourism activity development, Eurostat, Eurobarometer, European Statistic System, harmonization, sustainability, interaction.